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Kdo si představoval, že letošní rok 5784 bude slad-Kdo si představoval, že letošní rok 5784 bude slad-
ký jako med, se velice zmýlil. Hned v prvních dnech ký jako med, se velice zmýlil. Hned v prvních dnech 
nám v ústech sladký med zhořkl a ještě teď je všude nám v ústech sladký med zhořkl a ještě teď je všude 
cítit ta pachuť. Palestinští teroristé z hnutí Hamás cítit ta pachuť. Palestinští teroristé z hnutí Hamás 
napadli v ranních hodinách o svatém šabatu 7. října napadli v ranních hodinách o svatém šabatu 7. října 
Stát Izrael, čímž vyhlásili válku Státu Izrael.Stát Izrael, čímž vyhlásili válku Státu Izrael.

Bibi – Benjamín Netanyahu tak nemohl přijet na Bibi – Benjamín Netanyahu tak nemohl přijet na 
plánovanou návštěvu České republiky, a pro mnoho plánovanou návštěvu České republiky, a pro mnoho 
izraelských občanů se „milchama“ stala noční mů-izraelských občanů se „milchama“ stala noční mů-
rou. Již před samotnou válkou bylo cítit velké napě-rou. Již před samotnou válkou bylo cítit velké napě-
tí, ale nikdo si nedovedl představit, že se to stane. tí, ale nikdo si nedovedl představit, že se to stane. 
Stalo se to a židovský stát to zaskočilo nepřiprave-Stalo se to a židovský stát to zaskočilo nepřiprave-
ný. Proto je tolik obětí. Chcete-li mít za sousedy Pa-ný. Proto je tolik obětí. Chcete-li mít za sousedy Pa-
lestince nestačí vybudovat vysokou zeď a udělat ji i lestince nestačí vybudovat vysokou zeď a udělat ji i 
pod zem tak, aby se psi neprohrabali pod ní ven, je pod zem tak, aby se psi neprohrabali pod ní ven, je 
potřeba udělat víc než jen to!potřeba udělat víc než jen to!

Neboť tvá je bitva a silou ruky tvé byly rozdrceny Neboť tvá je bitva a silou ruky tvé byly rozdrceny 
mrtvoly, že není, kdo by je pohřbil. Osm kame-mrtvoly, že není, kdo by je pohřbil. Osm kame-
nů rodiny reb Flussera  zmizelo U Hadích lázní; nů rodiny reb Flussera  zmizelo U Hadích lázní; 
A Goliáše gatského, muže bojovného silou, jsi vy-A Goliáše gatského, muže bojovného silou, jsi vy-
dal do ruky Davida, služebníka svého, neboť se dal do ruky Davida, služebníka svého, neboť se 
spolehl na jméno tvé veliké a ne na meč a kopí, spolehl na jméno tvé veliké a ne na meč a kopí, 
neboť tvá je bitva. A Pelištejce jsi pokořil mnoho-neboť tvá je bitva. A Pelištejce jsi pokořil mnoho-
krát jménem svátosti své. A také rukou králů na-krát jménem svátosti své. A také rukou králů na-
šich jsi nás vysvobodil mnohokrát pro milosrden-šich jsi nás vysvobodil mnohokrát pro milosrden-
ství své a ne podle činů našich, které jsme konali ství své a ne podle činů našich, které jsme konali 
zle a podle skutků urážlivých našich. Tvá je bitva zle a podle skutků urážlivých našich. Tvá je bitva 
a od tebe je statečnost a ne naše. Ani mohutnost a od tebe je statečnost a ne naše. Ani mohutnost 
naše, ani síla našich rukou neučinila moc, nýbrž naše, ani síla našich rukou neučinila moc, nýbrž 
síla tvá a nezdolnost moci tvé veliké, jak jsi ozná-síla tvá a nezdolnost moci tvé veliké, jak jsi ozná-
mil nám odedávna řka: „mil nám odedávna řka: „Vyjde hvězda z Jáko-Vyjde hvězda z Jáko-
ba, povstane žezlo z Izraele a rozbije spán-ba, povstane žezlo z Izraele a rozbije spán-
ky Moábovi a srazí všechny syny Šetovy.“ ky Moábovi a srazí všechny syny Šetovy.“ 
Rukopisy od Mrtvého moře, Válečný řád 1QM 1QRukopisy od Mrtvého moře, Válečný řád 1QM 1Q

Pro čtvrtletník Posel připravil: duchovní ŽOTPro čtvrtletník Posel připravil: duchovní ŽOT

Sloupek

Avraham Ya´akov Taylor



2

Modlitba přesahuje hranice liturgického uctívání a nelze ji redu-
kovat na vnější technické aspekty jako je chvála, díkuvzdání nebo 
dokonce žádost. Modlitba je v podstatě vědomí člověka nacháze-
jícího se v přítomnosti svého Stvořitele a oslovující jej; a „modlit 
se“ má pouze jeden význam – stát před Bohem.
Viz. Josef Dov Bär ha-Levi Solovějčik: Osamělý člověk víry, vydalo naklada-
telství P3K v roce 2012
 
Velkým dnem pro Teplickou židovskou obec v pondělí 28. 08. 2023  bylo 
přivítání modzitzkého chazana Avrahama Ya´akova Taylora a rabína Micha-
ela Dushinského na naší obci. Přivítání vzácných hostí se ujal předseda ŽOT 
Michael Lichtenstein, který přivítal jak oba chazany a rabiho Altera, tak i 
všechny přítomné, neboť židovská obec si tuto velkou událost nenechala jen 
pro sebe.

Posel Židovské obce Teplice  

Avraham Ya´akov Taylor v Teplicích

Chazan Avraham Y. Taylor se společně s teplickou obcí nejprve pomodlil odpolední bohoslužbu mincha v modlitebně, 
kterou vedl chazan FŽO Danny Vaněk. Po žalmu „Ašrej jošvej“ byla vynesena ze svatostánku Tojre, kterou vyjmul člen 
představenstva reb Vitalij Makonda a předal ji chazanu FŽO. Čtení paraši Ki tavo se ujal rabi Michael Dushinský. Jako 
první byl vyvolán reb Alter, který přijel doprovodit  chazana Taylora a rabi Dushinského do Teplic. Druhou alijí byl 
poctěn modzitzský chazan reb Taylor, třetí a závěrečnou aliji obdržel Roš kehila reb Michael Lichtenstein. Hagbe získal 
muž nejpovolanější reb Chaim ben Hiršl Efraim, glile byla svěřena reb Urimu ben Danielovi. Po skončení byla Tojre 
vrácena na své místo ve svatostánku.

Poté vyvýšené podium před svatostánkem Aron ha-kodeš patřilo chazanu Avraham Y. Taylorovi a rabínu Michaelu 
Dushinskému, kteří přijeli na teplickou obec předvést chazanut na svátek Roš hašana. Členové teplické obce se tak 
mohli seznámit s nápěvy na modlitby nového židovského roku – Roš hašana, celý program ukončil modzitzký chazan 
modlitbou „Avínu malkejnu“, jež patří mezi nejkrásnější modlitby v rámci modliteb na Roš hašana.
Po modlitbě „Avínu malkejnu“ pokračovalo setkání s Avrahamem Y. Taylorem v neformálním duchu v klubu ŽOT, kde 
bylo pro všechny přítomné přichystané duchovním obce a mašgiachem v jedné osobě bohaté občerstvení. Avraham 
Taylor i zde předvedl umění chazanutu a rabi Michael Dushinský zatroubil na šofar, neboť právě troubení na beraní 
roh zvaný šofar je ústředním tématem svátku Roš hašana. Neboť zvuk šofaru v nás má probudit lepší já a připravit 
nás na den soudu Jom kipur. Zvykem troubit na šofar je už od měsíce Elul po ranní bohoslužbě šachrit, kromě šabatu, 
abychom zpytovali své svědomí a udobřili se s těmi, kterým jsme v průběhu roku nějak ublížili.
V průběhu večera, přijal srdečnou gratulaci ke svým ne-
dávným narozeninám duchovní ŽOT Tomáš Pulc. Za což 
všem ještě jednou mockrát děkuje. „Mazal tov.“
Vystoupení chazana A. Y. Taylora pomohla kontaktovat 
pro naší náboženskou obec slečna Yocheved bat Zion Ma-
lenčíková, které srdečně děkujeme za zprostředkování.
Rád bych poděkoval i všem ostatním, kteří přispěli, či jinak 
pomohli zorganizovat toto v pravdě velkolepé setkání. Rád 
bych též poděkoval, a to jmenovitě Nadačnímu fondu obě-
tem Holocaustu a Ústeckému kraji za finanční podporu v 
rámci akcí, které pořádá Židovská obec Teplice po celý rok, 
bez jejichž podpory by se mnohé akce ani neuskutečnily v 
takovém rozsahu.
 
Chazan Avraham Y. Taylor, projevil zájem, že by rád opět 
navštívil při nějaké příležitosti naši židovskou obec. Takže 
uvidíme a s pomocí H“ se možná znovu brzy setkáme, při 
další příležitosti seznámit se s tajemným světem chazanu-
tu, který je neoddělitelnou součástí naší židovské tradice, 
našeho nehmotného dědictví.

Pro čtvrtletník Posel připravil: Tovje
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Levaja Eduarda Herškoviče v Praze
Když B-h stvořil člověka, Tóra (Be-rešit 2,7) říká: „ A stvořil Hospodin B-h člověka, prach ze země.“ V prvním popisu 
stvoření člověka používá hebrejština slovo va-jicer, „a zformoval“, které je na rozdíl od normální podoby zapsáno v 
Tóře s dvěma jud, místo s jedním, to mi v českém jazyce takovou drobnou nuanci nedovedeme rozlišit natož pochopit, 
a je proto nutné podívat se na originální text Tóry v hebrejštině. Tento způsob zapsání odráží podle chazal (našich 
moudrých) skutečnost, že se jednalo o dvojí stvoření lidského těla a duše; což zaznamenalo také v Koheletu 12,7: „A 
prach se vrátí do země, kde byl vzat, a duch se vrátí k B-hu, jenž jej dal.“ Zatímco naše tělo se vrací zemi, duše vstupuje 
do věčného života s B-hem.

Mnoho z těch, kteří spí dnes v blátě a v prachu, procitnou opět, jedni z nich k věčnému životu a druzí k hanbě a pohr-
dání věčnému. Ti, kdo byli moudří, zazáří nebeským jasem a ti, kdo přivedli zástup k spravedlnosti, budou jak hvězdy 
na věky věčné. Toť slova proroka Daniela.

Většina teplického minjanu se přijela ve středu 6. září 2023 rozloučit se svým dlouholetým členem ŽOT s Eduardem 
Herškovičem z Mostu, židovským jménem - Duvid ben František, na NŽH v Praze Na Olšanech. Reb Herškovič zemřel 
na Hagiboru, kde byl hospitalizován krátkodobě na tzv. odlehčovacím pobytu. Od roku 1996 trpěl nevyléčitelnou Par-
kinsonovou nemocí. Velkou oporou mu byla jeho rodina, syn Radek a především jeho manželka Irina, která se o něj 
starala dnem i nocí.

Před samotným smutečním obřadem byla provedena tahara, kterou provedla Chevra kadiša Praha ČR., za teplickou 
židovskou obec se jí účastnil duchovní ŽOT Tomáš Pulc a zároveň člen pohřebního bratrstva.

Rozloučení se zesnulým Eduardem Heškovičem se ujal vrchní zemský rabín K. E. Sidon, ve velké smuteční obřadní síni 
na NŽH. Poté pronesl jménem nejbližší rodiny smuteční řeč tzv. „hesped“ syn zesnulého Radek Herškovič a zároveň 
člen představenstva ŽOT.
Poté byla z katafalku přenesena rakev s tělesnými ostatky na pohřební vůz, v průběhu levaji tj. pohřebního průvodu byl 
čten žalm 91 „Jošev be-sejter“ dokud se nedospělo k hrobu. Po spuštění rakve, pokračoval vrchní pražský rabín David 
Peter se smutečním rozloučením u hrobu.

Každý kdo se přišel rozloučit, postál chvilku před hrobem, a poté vhodil tři lopatky hlíny na rakev, aby se mohlo se 
smutečním rozloučením pokračovat, bylo potřeba zasypat celou rakev hlínou a tohoto úkolu se chopili vážení členové 
pohřebního bratstva Chevra kadiša a zahrnuli dřevěnou nehoblovanou rakev zeminou. Načež pokračoval vrchní praž-
ský rabín se smutečními žalmy. Na samý závěr obřadu pronesl syn Radek ben Duvid, kadiš ha-gadol nad hrobem svého 
otce.

Účastnit se pohřbu je velká „micva“ a je privilegiem být tím kdo nese rakev, nebo kdo se účastní zasypání rakve s tělem 
zesnulého. Naši učenci nás v Mišně učí, že vyprovázet mrtvého je považováno za čin, „za který má člověk užitek na 
tomto světě, ale základ mu zůstane do světa příštího“. Je to skutečný akt milosrdenství, nezabarvený žádnými jinými 
pohnutkami.

V textu byly použity citace z knihy: Praktický judaismus, který sepsal Rav Jisra´el Meir Lau a který vydalo nakladatel-
ství P3K, v Praze v roce 2012 

Rád bych na závěr poděkoval jménem pozůstalých a taktéž jménem celé naší židovské komunity všem, kteří se přišli 
s Eduardem Herškovičem rozloučit a vzdát mu poslední čest, před vstupem do nebeské ješivy.  „Čest jeho památce.“

Členové ŽOT se cestou od hrobu Eduarda Herškoviče, ještě zastavili u hrobu M. Kadlece (dříve mišpoche Kohn) z“l, 
Franty Moše Váni z“l. a Edgara Semmela z“l., aby se poklonili jejich památce a krátce na ně vzpomenuli. Roš kehila 
Michael Lichtenstein položil na hrob jménem celé naší komunity malý kamínek. 

Pro čtvrtletník Posel připravil: Tovje
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Roš hašana a jom kipur 5784
Nejslavnější modlitbou, která se říká vestoje před otevřeným svatostánkem, je modlitba „U-netane tokef“, „Kéž smíme 
vzdávat hold moci a svátosti tohoto dne“. Legenda praví, že tuto modlitbu složil rabi Amnon z Mohuče, jeden z mučed-
níků zavražděných v době křížových výprav. Úvodní slova zní; „Kéž smíme vzdát hold moci a svátosti tohoto dne, neboť 
strašlivý a děsuplný je. Nechť království Tvé v něm povznese a Trůn Tvůj nechť milostí jeho je upevněn v pravdě, a na 
něj usedneš.“

Rabi Amnon z Mohuče byl jedním z největších učenců své doby a byl to bohatý muž s úzkými vazbami na královský 
dvůr i na biskupa. Biskup žádal rabi Amnona, aby přestoupil na křesťanskou víru, ale rabi Amnon odmítl. Po dlouhém 
nátlaku rabi Amnon požádal o tři dny, aby si vše rozmyslel. Po jejich skončení se neohlásil zpět biskupovi jak bylo ujed-
náno, a byl před něj předveden. Rabi Amnon požádal biskupa, aby mu vyřízl jazyk za to, že i jen na chvilku o přestoupení 
zauvažoval. Biskup odmítl, neboť jak podotkl, jeho „jazyk hovořil dobře“. Místo toho nařídil, aby mu byly uťaty nohy a 
ruce. Tak na pokraji smrti byl rabi Amnon přinesen zpět do svého domu, právě před svátkem Roš ha-šana. Když nastal 
Nový rok požádal, aby ho přenesli do synagogy.

Je naší smutnou povinností oznámit,

že dne 04. září 2023 (tj. 18 elulu 5783) v brzkých ranních hodinách odešla z tohoto světa duše

našeho váženého člena ŽOT reb Eduarda Herškoviče z Mostu

ve věku nedožitých 76 let.

„Nechť je jeho duše pojata do svazku živých.“ 

Položili ho vedle chazana a když nastal čas na kedušu, požádal, chaza-
na, aby počkal dokud neposvětí B-ží jméno. Poté nahlas zvolal: „Kéž k 
Tobě vystoupí keduša“ a započal svou nejdojemnější modlitbu „U-ne-
tane tokef, v níž ospravedlnil B-ží činy a přijal svůj osud: „Je pravda, 
že pouze Ty jsi soudce i dokazovatel.“ A když dokončil popis otevřené 
knihy soudu, v níž je „popis každého člověka a úděl všech živých lidí vy-
mezen“, zemřel a odevzdal svou duši Stvořiteli. Pijut byl poté přidán do 
liturgie a modlitebních knih. Původně je v „U-netane tokef popsán sa-
motný akt zapsání a zpečetění rozsudku: „A velký šofar se rozezní a hlas 
tichý a lahodný se rozlehne. Andělé budou zmateni, třasem a hrůzou 
zachváceni“. A řeknou „Hle, Den soudu, zástup nebeský byl předvolán 
velkým tribunálem!“ Vzápětí jsou vyjmenovány i tři cesty, jimiž se je 
možné vyhnout zlému rozsudku: „Ale pokání, modlitba a dobročinnost 
výnos odvracejí!“

Citát pochází z knihy: Praktický judaismus od Rav Jisrae-
le Meira Laua, vydané v nakladatelství P3K v Praze 2012. 

Letos Erev Roš hašana připadlo na Erev šabat 15. září 2023, ještě 
před odpolední bohoslužbou se sešel teplický minjan v plném počtu. 
Dostavili se též tři lázeňští hosté se svými manželkami, kteří jsou zde 
na lázeňském pobytu v Beethovenu.  Sváteční svíce v synagoze zapálila 
paní Braunová, rodačka z Teplic a členka židovské obce, jejichž rodina 
bydlela v ulici Josefa Suka č. 13. a v roce 1964 odešli do Eretz Jisraele, 
kde žije do dnes. Škoda je, že požehnání nad svátečními světly, řekla 
paní Braunová potichu, takže ostatní nemohli na pronesené požehnání 
odpovědět „Amen“.
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Je naší smutnou povinností oznámit,

že na 5. den chol ha-moed sukot (tj. 04. 10. 2023) odešla z tohoto světa

ve věku nedožitých 86 let, naše vážená členka ŽOT

Jana Urbanová roz. Klačerová (Chana bat Josef)

„Nechť je její duše svázána do svazku živých“

Poté chazan FŽO Danny Vaněk přednesl odpolední bohoslužbu Mincha a po Alejnu lešabeach „tebe nám přísluší ch-
válit“ zazněl závěrečný kadiš jatom, který měl tu čest přednést duchovní ŽOT.
Chazan Danny Vaněk navázal po odpolední bohoslužbě Mincha hned večerní bohoslužbou na Erev Roš hašana s 
šábesovými vsuvkami, která se nesla ve svižném tempu závěrečný kadiš jatom přednesl opět duchovní ŽOT.
Všichni kdož toho večera přišli na bohoslužbu si mohli vyslechnout modlitbu „U-netane tokef“ a modlitbu o nic neméně 
vznešenou „Avínu malkejnu“.

K dalším modlitbám o svátku Roš hašana se minjan už nesešel jen malý hlouček věrných tradici a micvot se sešel, aby 
splnil náboženskou povinnost. Do budoucna pokud se nestane velký zázrak, návštěvnost nebude lepší.
V neděli se konal tradiční tašlich u Malého zámeckého rybníka, symbolické odhození hříchů do vodních hlubin.

Zvyk odebrat se na břeh řeky nebo potoka či popřípadě jiného vodního zdroje se opírá o vysvětlení MaHaRi“La a min-
hagim a pokyny rabi Jicchaka Lurii a dalších autorit. Všichni se shodují v názoru, že se jedná o velmi starou tradici. 
Obřad by se nejlépe měl konat prvního dne svátku Roš hašana po odpolední modlitbě mincha, pokud první den jako 
např. letos nepřipadl na šabat, se co možno nejblíže západu slunce, odebíráme k proudící vodě, abychom pronesli  
poslední tři verše z knihy proroka Micheáše.

„V den pokání, otevři své srdce. Pak ti dám věčný život.“
Je výrok H“ našeho B-ha. Nechť je požehnáno jeho věčné jméno na věky věků. „Amen.“

Jom kipur začal letos v neděli 24. září 2023, modlitbou „Kol nidrej“, před několika málo věřícími, neboť tento den je 
souzen celý svět a většina našich členů měla více práce než agitaci před nebeským bejt dinem. Modlitbu Kol nidrej i 
další modlitby provedl opět chazan FŽO Danny Vaněk, společně s členy představenstva obce, Vitalijem Makondou a 
Tomášem Pulcem, kteří při modlitbě Kol nidrej drželi v rukách svitky Mošeho zákona, které našemu učiteli Mošemu 
předal Ha-šem na hoře Sinaj. Celý svět se chvěje bázní před Bohem našich otců, jen my jsme v klidu a maximálně se 
třeseme, jeden před druhým. Žel b-hu se teplický minjan nesešel ani později na ranní bohoslužbě a ani při závěrečné 
modlitbě Neila.

Přitom liturgie všech židovských svátků je nádherná a někdy to chce trochu trpělivosti pokud člověk není zvyklý chodit 
pravidelně na bohoslužby do synagogy a neumí se modlit nusach či hebrejsky. Chce to nasát atmosféru svátečního 
dne a oprostit se od všednodenních starostí. Neboť kdy můžeme být spolu a stát před stvořitelem jako jeden muž, jako 
jedna žena, jako jeden národ, když ne o svátcích, které nám dal Hospodin,  náš B-h.

Na druhý den se konala ranní bohoslužba na jom kipur, jejíž součástí je mazkir, vzpomínková modlitba za naše milé, 
kteří nás opustili a odešli do světa pravdy a s pokorou jsou u našeho nebeského otce, jenž nad námi bdí. Modlitbu 
mazkir provedl duchovní ŽOT Tomáš Pulc. Jizkor lampičky zapálené na chodbě, ještě před modlitbou Kol nidrej, už 
pomalu dohořívaly a ve vzduchu byla cítit omamná vůně lampového oleje.

Neila podle: Cava´at Ha-RIBaŠ představuje závěr jom kipurové bohoslužby, a tím pádem poslední šanci přednést B-hu 
své prosby a žádat o odpuštění všech vin, zařazením mezi spravedlivé a zapsání do knihy života. Proto by se člověk měl 
modlit předcházející modlitby se soustředěním a úmyslem, jak je obvyklé, ale zároveň by si měl vyhradit dostatek en-
ergie, aby byl schopen recitovat závěrečnou modlitbu s maximálním soustředěním. Což se nám nemnohým, kteří přišli 
na závěrečnou modlitbu Neila, povedlo.

Psát víc se ani nedá, snad jen na závěr bych chtěl poděkovat všem, kteří přišli se s námi v průběhu vysokých svátků 
pomodlit, či vzpomenout svých drahých, kteří nás opustili.

Pro čtvrtletník Posel připravil: duchovní ŽOT  
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„Cílem modlitby není přednášet slova, převádět dávné ideje a pojmy do současného jazyka, nýbrž přenést sebe – 
přetvořit vlastní myšlenky v ideje modlitby.“ Dále píše rabín Avraham Joshua Heschel ve své knize Člověk hledá Boha 
– O modlitbě a řeči symbolů, kterou vydalo nakladatelství Vyšehrad v roce 2018, že „Modlitba je připodobněním duše 
k duchu, jenž je ve slově liturgie obsažen.“

Letošní posezení v suce připadlo na pondělí 2. října 2023, na první den chol ha-moed. Tak jako v minulých letech 
i letos jsme naše setkání pod zelenou jak říkávali naši předkové začali odpolední bohoslužbou mincha, kterou vedl 
s pověřením teplického minjanu chazan FŽO Danny Vaněk.  Po úvodních slovech Ašrej jošvej vyjmul reb Chaim ze 
svatostánku svitek Tóry a předal jej do rukou chazana Dannyho Vaňka. Čtení z Tóry se ujal vrchní zemský rabín Karol 
Efraim Sidon. První aliji získal reb Tomáš ben Jehudit, kterému bylo po požehnání nad Tórou, čteno ze 4M 29,17 – 22 
„Uvajom hašeni“ po druhém požehnání nad svitkem Tóry obdržel mišeberach od chazana Danny Vaňka. Druhou aliji 
získal člen představenstva ŽOT reb Chaim ben Hiršl Efraim, jemu rav Sidon přečetl odstavec „Uvajom hašliši“ a i on 
získal svůj mišeberach z úst chazana Dannyho Vaňka. Ke třetí aliji byl vyzván reb Gideon ben Demi. Rebu Gideonu 
byl přečten úryvek „Uvajom harevii“ a ani on neodešel od bimy bez svého mišeberachu, posledním vyvolaným byl 
opět člen představenstva ŽOT reb Radek ben Duvid, na něho zbylo zopakování celého čtení „Uvajom hašeni – uvajom 
hašliši“ a i reb Radek ben Duvid neodešel bez svého mišeberachu. Abychom si ještě přiblížili pro neznalé, v synagoze 
bylo veřejně čteno z paraši Pinchas pojednávající o obětech, které se přinášeli v tento čas v chrámu a co se v ten a ten 
den obětovalo.
Viz.: článek v minulém čísle čtvrtletníku Posel: „Malé zamyšlení před nadcházejícími svátky, podle bratislavského 
rabína Chatam Sofera.“

Hagbe byla svěřena do rukou našeho hosta šámese Jubilejní synagogy císaře Františka Josefa jak zní její plné jméno, 
která se nachází v Jeruzalémské ulici v Praze a abych to dopověděl, vyznamenaným hostem, který dostal kavod hagbe 
byl Aharon Cvi ben Avraham Walter, s glile přispěchal na pomoc reb Petr ben Margareta z Mostu, který se nově uchází 
o řádné členství v naší židovské obci, jehož rodiče pocházeli z Podkarpatské Rusi. Šekoach všem, kteří dnes povstali k 
službě Ha-šem.

Posezení na chol ha-moed v suce

Reb Radek ben Duvid před závěrečnou modlitbou Alejnu lešabeach vzpomenul na svého zesnulého otce a našeho 
dlouhodobého člena reb Duvida ben Františka z“l. a odříkal kadiš sirotků, tak jak pozůstalému synu káže židovská 
tradice. Chazan FŽO Danny Vaněk poté na bimě přednesl procítěně modlitbu za zesnulého El male rachamim, a po 
modlitbě Alejnu lešabeach zazněl na závěr třicetidenního smutku, ještě jednou, naposled, kadiš sirotků. Midraše 
a tradice se shodují v tom, že recituje-li syn za svého otce kadiš, jsou zesnulému tyto aramejsky psané modlitby 
přičteny k dobrému. 

Poté Roš kehila reb Michael Lichtenstein pozval všechny přítomné do suky, kterou postavil společně s dalšími 
členy obce reb Vitalij Makonda. Zahrát přijel opět PhDr. Martin Krajíček a s grilováním mašgiachu a duchovnímu 
ŽOT pomohli reb Chaim a reb Vadim. Po celou dobu vládla pod rákosovými rohožemi veselá nálada, která byla 
podpořena dobrou muzikou a skvěle připraveným občerstvením. Litovat mohl jen ten, kdo zaváhal a nepřišel s 
námi všemi posedět do suky, pod hvězdnou podzimní oblohou.

Aniž by si to kdokoliv z nás uvědomil, letošní oslava svátku sukot, na první den chol ha-moed bylo pro naši členku 
Janu Urbanovou posledním rozloučením s naší židovskou komunitou. Aniž by to ona sama věděla, přišla posedět 
a splnit micvu sezení v suce. Přišla s manželem Vladimírem, neboť se mezi svými cítila dobře. Ještě teď se mi do 
očí řinou slzy, když na to vzpomenu. Nikdo z nás netušil, jak málo života bylo v této drobné dámě, věčně usměvavé, 
která si v mládí musela projít peklem Terezínského ghetta, kde si jako malá zahrála (v komparzu) na prknech 
Půdy Magdeburských kasáren v divadelní hře „Brundibár“, a kde její otec MUDr. Josef Klačer z Oseka u Duchcova 
ošetřoval nemocné v Terezínském ghettu a díky svému otci byla částečně chráněná před deportacemi na východ. Po 
válce se dostala do dětské ozdravovny na zámku Štiřín, k Přemyslu Pitrovi.
Ve čtvrtletníku Posel č. 3; září 2015 byl otištěn článek o paní Janě Urbanové. Dostupné na našich webových 
stránkách: www.kehila-teplice.cz

V suce pak měl zajímavou a poutavou drašu ke svát-
ku Sukot vrchní zemský rabín K. E. Sidon, který le-
tos přijel bez své choti rebecin O´juny.

Skvělou úroveň našich oslav na závěr ocenil i primá-
tor města Teplic Jiří Štábl, a i oba vážení hosté z 
mosteckého magistrátu.

Pro čtvrtletník Posel připravil: duchovní ŽOT 
Tomáš Pulc
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Pletárna rodiny Hirsch v Košťanech
V roce 1920 vystavěl pod svahy Krušných hor v místě zvaném 
Košťany svou továrnu na jemné a pletené  prádlo Otta Hirsch 
z Teplic, potomek rodiny Hirschů z Chýše. V Chýši se narodil 
jeho děd Veith Hirsch a jeho otec Theodor Hirsch.

Otto Hirsch se narodil již v Teplicích 15. března 1890, později 
se oženil s Valerii (řečenou Wally) Hirsch roz. Friedländero-
vou z Čáslavi Otto s Wally bydleli v pronajatém bytě od rodiny 
Korálků na adrese Tylova ul. č. 9.

Jak už bylo zmíněno, rodina Hirschů úspěšně podnikala od 
roku 1920 v textilním a oděvním průmyslu. V roce 1937 rozšířili 
výrobu a přistavěli a zmodernizovali pletařské provozy a nakou-
pili nové strojní vybavení. Vše perfektně fungovalo, firma byla 
na trhu úspěšně zavedená a vývoz běžel na plný obrátky, než jim 
byl jejich majetek Němci arizován a oni museli uprchnout před 
nacisty do Protektorátních Čech. V Praze se jim podařilo získat 
pomocí příbuzných, kteří už dříve emigrovali a pomocí obchod-
ních kontaktů ve Spojených státech amerických a na poslední 
chvíli dostat do rukou výjezdní doložky do Ameriky. Sen mnoha 
lidí se jim splnil, byli zachráněni.

Nebylo se proto čemu divit, že hned po zabrání českého pohraničí Němci byl závod zkonfiskován a přidělen v arizaci 
židovského majetku kovanému Němci Lorenzovi, který jej vedl dále pod vlastní firmou Hugo Lorenz a spol.

Po druhé světové válce, došlo k odsunu německého obyvatelstva a závod byl převzat národní správou a národním 
správcem se stal Vladimír Sviták. Vladimíru Svitákovi dalo mnoho usilovné práce, aby vše uvedl do pořádku. Otto 
Hirsch požádal v poválečných letech o navrácení ukradeného majetku. V brožované knize Tři města v Podkrušnohoří, 
kterou vydala Národní propagace Československa  v roce 1947, se na str. 145 můžeme dočíst že; „Původní majitel Otto 
Hirsch, kterému má býti továrna opět vrácena, může nyní převzít továrnu v plném provozu.“

 Podnik zásobuje naše obyvatelstvo stávkovým a pleteným zbožím: tj. speciální výrobou pánských perlových spodků, 
dámských souprav, dětských oblečků a pánských košil. V podniku je zaměstnáno asi 200 lidí, pracujících v pletárně, 
v šicí dílně, střihárně, expedici, pokladně a v kanceláři. Roční obrat vysoce aktivního závodu činní 13 mil. Kč, výrobní 
kapacita se pohybuje kolem 450 tisíc kusů a exportuje se hlavně do Anglie, Ameriky, severských států a do Palestiny.

Firma má také své obchodní ochranné značky, jako jsou např. 3 otazníky s jelenem, Anita, Perlita, Primisima, Makko 
a Silkin. To všechno bylo ještě před únorovým komunistickým pučem v roce 1948, kdy pracující lid převzal pod ve-
dením Komunistické strany Československa vládu do svých rukou. Majetek rodině Hirschů nebyl vrácen v restitučním 
řízení a závod byl znovu znárodněn, v krátké době již po druhé.

Rád bych zde též připomněl, že v poválečných letech po odsunu německého obyvatelstva ze severočeského pohraničí, 
zde v textilním, pletařském a oděvním průmyslu našlo uplatnění mnoho židovských optantů z východního Slov-
enska a z Podkarpatské Rusi, kteří se zde připravovali na hachšaru, tj. na odchod do Eretz Jisraele zaučovali se na 
pletařských a spřádacích strojích a též v jiných odvětvích, které mohli využít v nové domovině. Jen malá hrstka těch 
co sem přišli, si zvolila zůstat zde v Československu. 
Otto Hirsch zemřel v roce 1980 v Spojených státech, 
kde se dožil 90 let. Wally ho přežila o osmnáct let a 
zemřela ve věku 99 let 20. prosince 1998 tamtéž.

Letos začátkem měsíce října 2023 navštívili potom-
ci Otty Hirsche Teplice, kteří  přijeli z Kanady a z 
Austrálie. V Teplicích se byli podívat v Tylově ulici 
na dům, ve kterém před válkou Otta s Wally bydleli 
a též navštívili hrob Theodora Hirsche na Novém 
židovském hřbitově, který je hned v horní části  u 
cesty. Druhý den teplické návštěvy se přišli podí-
vat na Židovskou obec v Lipové ulici, kde je přivítal 
předseda židovské obce M. Lichtenstein, duchovní 
židovské obce T. Pulc a člen představenstva obce V. 
Makonda. Při této příležitosti vznikla i tato společná 
fotografie, kterou zde přetiskujeme,

Pro čtvrtletník Posel připravil: tomaszot
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Židé na Mostecku v průběhu staletí

První doklad o přítomnosti Židů v Mostě představuje dlužní úpis, který vystavil v roce 1393 Boreš ml. z Rýzmburka 
svým věřitelům Ašerovi a Isaakovi. Jak vyplývá z řady dalších listin, vydaných v letech 1393 -  1453,stali se představitelé 
židovské komunity v Mostě, zejména Eberleyn a jeho žena Ester, Heyman, Michl, Isaak, Leben, Šmuel či Salman, 
významnými věřiteli mnoha mosteckých měšťanů, ale též šlechticů, z bližšího i vzdálenějšího okolí Mostu, a dokonce 
ze Saska. Lze se domnívat, že půjčování peněz bylo ostatně jako v dalších středověkých městech výhradním zdrojem 
jejich obživy.

Přestože první zmínka o Židech v Mostě pochází až z konce 14. století, není vyloučeno, že zde byli usazováni jakožto 
„komorní sluhové“ českými panovníky již o něco dříve, ale pro tento fakt chybí opory v historických pramenech. 
Ostatně co se týká i dokladů, které by poodhalily uspořádání a každodenní život středověké židovské komunity v 
Mostě, chybí.  Z těchto důvodů neznáme ani přesné místo, kde sídlila.
Máme za to, že prostor, který obývaly židovské rodiny, se nacházel nedaleko Pražské brány, jihovýchodně od mi-
noritského kláštera a tzv. Třetího náměstí. Svědčily by o tom názvy některých pozdějších ulic, jež ještě v 18. století 
nesly přízvisko „Judegasse“ a Kleine Judegasse. Vzhledem k tomu, že celá čtvrť kolem Třetího náměstí byla pojata do 
městských hradeb již v po polovině 13. století, můžeme snad opravit i názor starších badatelů, že se židovské ghetto 
nacházelo vně hradeb.
Původní středověká židovská komunita v Mostě měla svůj židovský hřbitov za městskými hradbami v pozdější poloze 
nazvané Am Graben – Na příkopech. O jeho existenci svědčí zmínka v listině z roku 1456, podle níž daroval saský vé-
voda Fridrich jistému Hansi Wickartovi za prokázané služby vedle domu a vinice i židovský hřbitov. Protože stěží by 
věnoval vévoda Fridrich Wickartovi místo, kde by se ještě pohřbívalo, jde v této listině nejen o připomenutí prvního 
židovského hřbitova v Mostě, ale zároveň o svědectví, že do roku 1456 již Židé město Most nejspíše opustili.
Až do poloviny 15. století byly totiž židovské rodiny v Mostě zřejmě ušetřeny nevraživosti svých spoluobčanů. Postupem 
času se ale dostal zdejší Žid Isaak do sporu s četnými dlužníky. Rozepře vyvrcholily v roce 1453 intervencí zástavního 
pána města Mostu, saského vévody Fridricha, který  nejprve přispěl ke smírnému řešení rozporů, ale o několik měsíců 
později Isaaka i s celou početnou  rodinou uvěznil a veškeré jeho jmění zabavil. Za své propuštění, jehož se ovšem 
sám Isaak nedožil, byli internovaní Židé nuceni zaplatit 650 rýnských zlatých a poté byli vyhoštěni z Mostu. Museli se 
ovšem zaručit, že nebudou vznášet nároky na zabavený majetek.

Také ostatní židovské rodiny, patrně na nátlak mosteckých měšťanů, opustily krátce nato Most. Není vyloučeno, že 
jednou z příčin mohl být rozsáhlý požár, který postihl město v roce 1455. Na žádost zástupců města vydal král Jiří z 
Poděbrad v roce 1464 list, jímž zapověděl na věčné časy pobyt Židů v královském městě Most a v okruhu jedné míle 
kolem, za což mělo město platit králi ročně činži 6 kop pražských grošů, odváděnou na mosteckém hradu.

Kam se uchýlila většina z mosteckých Židů poté, co opustili krátce po polovině 15. století město, není známo. Snad 
využili, tak jako rodina Lebenova, syna již zmíněného Isaaka, příznivějšího ovzduší v nepříliš vzdálených Litoměřicích, 
kde byli zatím Židé tolerováni. Jisté je však, že královské město Most opustili Židé na dalších 400 let. Vladislav ll. 
Jagelonský sice Mostecké osvobodil v roce 1482 od placení židovské daně, ale Židům návrat do města nedopřál. Zákaz 
pobytu v Mostě potvrdil i král Ferdinand l. Habsburský v roce 1549. Tyto akty byly jen odrazem všeobecného trendu, 
který panoval v Českých zemích po husitských válkách.

První část
Sepsala: Jana Sýkorová
Židé a středověký Most

Židé v obcích Mostecka v 18. - 19. století

Od poloviny 15. století, kdy byli postupně Židé 
vypovězeni z většiny královských měst, přežívali totiž 
prakticky (s výjimkou velkých komunit v Praze, Kolíně 
a Mladé Boleslavi) pouze v poddanských městečkách 
a vsích. Židé byli, jak známo v průběhu 16. - 1. po-
loviny 18. století omezováni řadou zákazů, zatěžováni 
velkými daněmi a poplatky panovníkovi i vrchnosti, 
která je na své území trpěla. V roce 1746 byla Židům, 
vyhnaným z Prahy, zapovězena i některá další města 
včetně Mostu. Pakliže se v těchto městech nacházeli 
místní Židé, jejich postavení nemělo být dotčeno. Po-
dle dostupných pramenů se nezdá pravděpodobné, že 
by v této době v královském městě Mostu nějací Židé 
žili, avšak v okolních obcích, jako byly Hořany, Koro-
zluky či Líšnice, se již se svolením vrchnosti zřejmě 
usidlovali.
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Líšnice

Někdy kolem roku 1750 začal usazovat Antonín Tadeáš Údrčský z Údrče v Líšnici  židovské rodiny, které dostaly 
časem možnost vystavět si domky na „Třešňovém vrchu“ (Kirchberg). Podle familiantského zákona z roku 1726 mohlo 
být v Líšnici jen 7 tzv. familiantů. Vzhledem k tomu, že mezi židovskou populací převažovali většinou obchodníci, 
kteří navíc museli platit vrchnosti peníze za tzv. „ochranu“, byl jejich pobyt v Líšnici přínosem nejen pro majitele vsi, 
ale i pro její rozvoj.
Časem zde vnikla židovská náboženská obec, která obdržela roku 1833 povolení ke zřízení modlitební místnosti, v 
níž měl být umístěn svitek Tóry. Pro tento účel věnovali manželé Tanzerovi komoru v přízemí na pravé straně svého 
domu čp. 16, a to do doby, než bude vystavěná nová modlitebna. K tomu však nedošlo, a proto místní židovská obec 
dům čp. 16 nakonec v roce 1851 odkoupila. Náboženská obec v Líšnici postupně sdružovala Židy nejen z Líšnice, ale 
také z Havraně, Koporče, Židovic, Skyřic a Stránců, kteří podléhali lokálnímu rabinátu v žateckém kraji, který se 
nacházel v Údlicích. Ve 30. letech 19. století stál v čele Líšnické židovské náboženské obce Isaak Spitz, v roce 1861 byl 
jejím představeným Abraham Fischer.

V roce 1846 žilo v Líšnici celkem 6 židovských rodin, nevíme však, kolik měly členů. V roce 1861 se zde nacházelo 82 
osob židovského vyznání. V dalších obcích, odkud navštěvovali Židé modlitebnu, zaznamenala statistika  pro tento 
rok celkem 41 osob, přičemž v Koporči  to byl 1, v Havrani 2, ve Skyřicích 2, v Židovicích 4 a ve Stráncích dokonce 32 
osob.
Z Líšnice pocházela mimo jiné významná rodina Spitzů. Její příslušníci patřili k těm, kteří využili uvolnění poměrů 
po roce 1848 a postupně přesídlili do Mostu. Počet Židů v Líšnici klesal, až zdejší židovská náboženská obec někdy v 
80.  letech 19. století sama ukončila svou činnost. Při sčítání obyvatel v roce 1890 žilo v Líšnici již jen 19 židovských 
obyvatel a v roce 1907 to bylo 11 osob hlásících se k  židovskému vyznání.

Korozluky

Také v Korozlukách, které se nacházely v polovině 18. století v držení svobodného pána Františka Rajského z Dubnic, 
žily dvě židovské rodiny. Počet jejich členů není znám, ale víme, že se zabývali podomním obchodem s plátnem a 
nitěmi na bílinském panství. V roce 1846 byly již v obci usazeny tři židovské rodiny, k roku 1861 bylo v Korozlukách 
zaregistrováno 71 Židů a v roce 1869 počet židovských osob klesl na 36 osob židovského vyznání. Židé zde měli mít též 
svou vlastní modlitebnu v domě čp. 32. Korozlučtí Židé náleželi k rabinátu v Postoloprtech.

Hořany

V Hořanech se usazovali Židé již kolem první poloviny 18. století, kdy byla obec v majetku Josefa Františka Zessnera 
ze Spitzenbergu. Tehdy zde žily 3 rodiny, které zde nalezly obživu v obchodu s plátnem a šňůrkami. K roku 1793 bylo 
zjištěno v Hořanech 8 rodin. Každá rodina musela za „ochranu“ své vrchnosti platit  ročně 18 zlatých. K významným  
představitelům židovské komunity v Hořanech  patřili rodiny Hirsch, Herschmann, Langer, Wolf a zejména rodina 
Löbl. Domy, které obývali Židé, stály hlavně při severním a západním vstupu do Hořan. Vybudovány nebyly na pan-
ské půdě, nýbrž na selských pozemcích, jejichž majitele musela vrchnost odškodnit.
V roce 1817 byla v obci zřízena synagoga, nikoliv však židovský hřbitov. Hořanští pohřbívali své mrtvé na židovském 
hřbitově v Údlicích u Chomutova. Zde v Údlicích sídlil rabín, pod kterého hořanští Židé patřili. V roce 1839 nařídil 
žatecký krajský úřad, aby v Hořanech byla vedena židovská matrika nejen pro hořanské Židy, ale též pro souvěrce z 
Kopist a Židovic.
Hořanská židovská komunita postupem času vytvořila v obci  výraznou menšinu. V roce 1861 zde žilo 109 Židů z 331 
obyvatel. Hlavním jejich zaměstnáním zůstal obchod s peřím, vlnou a kůží. Ovšem brzy nato se začali Židé z Hořan, tak 
jako z dalších míst, stěhovat do Mostu, kde hledali větší možnosti uplatnění. K roku 1869 bylo v Hořanech napočteno 
jen 31 Židů. Proto také již kolem roku 1870 byla zrušena zdejší synagoga a objekt, v němž sídlila, byl posléze odprodán 
a stal se soukromým domem. Veškeré synagogální cennosti byly přeneseny do templu v Mostě. 

Kopisty – Konobrže - Židovice

Zatím posledními obcemi na Mostecku, kde se podařilo vystopovat pobyt Židů v 18. století, byť na jeho samém konci, 
byly Kopisty, Konobrže a Židovice. V Kopistech se objevili někdy v 90. letech 18. století. Jednalo se  o nájemce vrch-
nostenské vinopalny. V roce 1791 si ji propachtoval Žid Markus Mayer, a to s obydlím, komorami, stájemi a vším 
zařízením. Jeho rodina čítala 7 členů včetně čeledína a děvečky.  Nájemci vinopalny se střídali, ale zhruba až do roku 
1819 to byli vždy Židé. Ještě v roce 1839 v Kopistech žila jedna židovská rodina.  V nedaleké Konobrži byla v roce 1792 
zaznamenaná pětičlenná rodina Jakoba Poppera a ve stejné době v Židovicích rodina nájemce zdejší vinopalny Abra-
hama Taussiga. Další osudy těchto rodin nejsou známy, přesto víme, že se v Konobržích a v Židovicích udrželi Židé i 
později. V každé ze zmíněných obcí žila v roce 1846 jedna židovská rodina, ve statistice z roku 1861 figurovali pak v 
Konobžích celkem 3 Židé a v Židovicích 4 osoby židovského vyznání.

V předchozím výčtu jsme uváděli obce Mostecka, kde se usazovali Židé již v 18. století a snažili jsme postihnout vývoj 
jejich komunit i v následujícím století. Jisté je, že po polovině 19. století se začali objevovat Židé i na dalších místech 
Mostecka, např. v Horním a Dolním Jiřetíně, Bečově či Horním Litvínově a jinde, ale o tom až někdy jindy.

Pro čtvrtletník Posel připravil: tp
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Nové historické poznatky k sobědružské židovské obci
V letošním roce vyšla v nakladatelství Academia – edice Judaica kniha Pinkasim a správa židovských obcí v Českých 
zemích raného novověku: Struktura a funkce. Kniha pojednává též hned o třech obcích v našem severozápadním re-
gionu, a to o Židovské obci v Údlicích, Postoloprtech a Sobědruhách, kterým se budeme věnovat dnes my, neboť o každé 
obci kolují do určité míry nějaké ty polopravdy.

Pinkas Sobědruhy

Velice bohatý pramen představuje pinkas Sobědružské náboženské obce, který je uložený v děčínské pobočce Státního 
oblastního archivu Litoměřice.
Hned první zápis pojednává o postupu a výsledných volbách představenstva obce z 16. října 1668. V podstatě je to 
smlouva uzavřená mezi sobědružskou židovskou obcí a majitelem panství Janem Adamem Hrzánem z Harasova (dlouho 
se věřilo, že Sobědruhy patřili již v té době Clary Aldringenům, a tento dokument to jasně vylučuje). Židé vypovězení z 
Teplic se usadili v Sobědruhách před tímto datem neboť hrabě Jeroným Clary roku 1667 na žádost teplických měšťanů 
vypověděl z města 21 židovských rodin, a majitel sousedního panství Jan Adam Hrzán z Harasova jim milostivě dovolil 
usadit se na jeho panství a uzavřel s nimi smlouvu, jejíž podmínky stanovil na základě obdobného kontraktu se Židy, 
kteří již žili v Údlicích. Krátce po uzavření smlouvy konali sobědružští Židé volby do představenstva obce, které mělo již 
pokročilé složení, jak uvádí archivářka Hana Legnerová ze Státního oblastního archivu v Litoměřicích; a to pěti voliteli 
(hebr. kšerim) byli na jeden rok zvoleni primas, jeden starší, jeden obecní starší, dva představení dobročinného fondu, 
dva pokladníci, dva revizoři účtů a dva představení školského fondu Talmud Tóra. Příští volby se konaly následujícího 
rok.
Sobědružská obec se postupem času rozvinula v jednu z největších židovských obcí v kraji, a početně se vyrovnala tep-
lické obci. Pro představu v roce 1724 žilo v Sobědruhách 303 Židů a v Teplicích 333 Židů.

Smlouva s Janem Adamem Hrzánem z Harasova, 16. října 1668, Pinkas Sobědruhy, ff. 6a-b

Dnes, dne uvedeného na konci, je uzavřená trvalá smlouva se sobědružskými Židy v následující podobě:

1) Ochranný poplatek (šuc gelt) a šafránový poplatek (zafran gelt) a ostatní, co kromě toho platí  údličtí Židé, jsou i 
sobědružští Židé napříště povinni platit v řádné lhůtě, polovinu o sv. Jiřím a polovinu o sv. Havlu. Pokud jde o uplynu-
lou dobu, po kterou již v Sobědruhách bydlí, jsou od data, kdy se sem nastěhovali, až do nyní stanoveného dne sv. Havla 
povinni důchodenskému úřadu proti kvitanci složit a odvést tolik, kolik za takovou dobu platí údličtí Židé.
2) Uvedení Židé nesmějí bez vědomí a souhlasu vrchnosti pod pokutou deseti kop míšeňských nikoho jiného u sebe 
trpět a nechat bydlet. Sami se s křesťany nesmějí kromě obchodování nijak mísit ani jejich děti učit něco židovského.
3) Po postavení domů jsou povinni platit z nich nájemné, z něhož jim budou odečteny případné náklady na staveb-
ní úpravy.
4) Domy musejí stavebně udržovat a nic na nich svévolně zkazit, jinak jsou povinni škody napravit a nahradit.
5) Bez předchozího uvědomění úřadu není nikdo oprávněn se odstěhovat, a pokud by hodlal svůj dům obsadit za 
nájem jinou vhodnou osobou, která jeho dluhy může uhradit, kdyby se tak nestalo, ručí všichni přítomní za všechny 
jeho dluhy a tyto zaplatí.
6) Pokud by vrchností neměli být dále trpěni, aby zde bydleli, jsou za domy jim postavené povinni po srážkách za-
platit bez jakéhokoli odmlouvání a vytáček. Oproti tomu jsou oprávněni, jak nejlépe budou schopni, zužitkovat dřevěné 
věci a vše, co by se v opuštěných domech nalézalo.
7) Oproti tomu, pokud toto vše budou řádně dodržovat, slibuje vrchnost, že je stejně jako údlické Židy bude chránit 
a podporovat a jsou oprávněni ke svému největšímu prospěchu obchodovat, urovnávat své spory (cu šlechten) a provo-
zovat všelijaké způsoby obživy (hantiring).

Dále je uvedena specifikace co mají Židé ročně platit:

1) nájem z domů – 7 zlatých
2) ochranný a šafránový poplatek od každého manželského páru – 7 zlatých a 40 krejcarů
3) za užívání domů, polovina ze všeho (dále text nečitelný) – 3 zlaté a 9 krejcarů
4) nájem ze synagogy – 12 zlatých
5)  za neodebírání (dále text nečitelný) - 12 zlatých
6) Veškeré dříví, které potřebují, jsou povinni brát z vrchnostenských lesů za levnou cenu, pokud by ale vrchnost 
žádné nechtěla prodat, smějí si toto jinak, jak nejlépe svedou, nakoupit.
7) Dobré pivo jsou též povinni brát od vrchnosti pod pokutou 5 kop míšeňských pro toho, kdo by jednal proti to-
muto nařízení.
8) Uvedení Židé též slíbili, že jelikož jsou ušetřeni toho, aby museli odebírat dobrou kůži (dále text nečitelný) 
zkrátka (in suma) všechno jiné podobné zboží, jsou milostivě vrchnosti ode dneška do důchodenského úřadu ve Skalce 
povinni odvést 20 zlatých, na sv. Jiří10 zlatých a na sv. Havla 10 zlatých.
9) Za pozemky, na nichž jsou domy postaveny, jsou nyní a na věčné časy povinni vlastníkovi pozemku ročně platit 
8 kop míšeňských.
10) Za toto zboží (dále text nečitelný) dávají pokaždé na sv. Martina, a na nový rok 5 zlatých
11)  Uvedení Židé souhlasili, že pálení a šenkování pálenky jsou ušetřeni za poplatek 80 zlatých ročně. Oproti tomu 
nemají být ani námi, ani našimi následovníky tímto zatěžováni, pálenku, kterou by ale Židé potřebovali pro sebe, nejsou 
povinni nadále (dále text nečitelný) od vrchnosti brát.
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Pár dobrých rad od rabbi Elimelecha
Rád bych vás dnes seznámil alespoň s několika málo paragrafy ze spisku Tzetel katan, který napsal velký 
chasidský rebbe, reb Elimelech z Liženska (1711 – 21. adaru 1787). Konkrétně jsem vybral čtyři, které se 
přímo týkají modlitby a chování v synagoze. Snad vám budou dobrou inspirací před nadcházejícími svátky. 

2.
 
Během prvního verše recitace modlitby Šma a prvního požehnání Amidy by měl člověk myslet stejným způsobem. 
Představte si, že jako kdyby vás všechny národy světa postihly všemi těžkými útrapami a stáhly z vás kůži z těla, abyste 
mohli popřít, nebe chraň svou B-ží jednotu, měli byste svádět všechna ta utrpení a nepřiznávat se k nim, nechť nás od 
toho nebesa chrání. A měl by si v mysli a myšlenkách představovat, jako by to dělali jemu, a tím člověk splní povinnost 
správné recitace, Šma a modlitby Amidy.

4.

Se vším na světě, ať už s Tórou, modlitbou a micvou, by si měl člověk zvyknout říkat následující; „Hle dělám to kvůli 
sjednocení se Svatým budiž požehnán a jeho Božskou přítomností, abych způsobil příjemnému duchu. Svatý nechť je 
požehnáno jeho jméno na věky věků.“ 
A navykněte si říkat s esencí a s podstatou srdce a s plynutím času cítit velký vliv (Božské přítomnosti) tím, že to říkáte.

9.

Člověk by si měl zvyknout na to, že nezačne mluvit s nikým jiným než z nějakého velkého důvodu, ke kterému je k 
tomu nucen a dokonce i za vynucených okolností by měl mluvit velmi krátce, tzv. prosévat slova třinácti síty, aby jeho 
slova neobsahovala žádné lži, nebesa nás chraň, ani žádné lichotky, pomluvy, hanobení nebo odhalování svých činů 
druhým. A měl by si člověk zvyknout na pravidlo, že naši mudrci blahé paměti „říkali“ naučte se říkat nevím.
Když k němu přijdou lidé, kteří si nedávají pozor, aby zbytečně spolu nemluvili, měl by se od nich vší silou a vší svou 
energií vzdálit. A když je nelze žádným způsobem opustit, přesto by měl omezit svou řeč pouze na to nejnutnější, když 
už je přinucen jim odpovědět.

11.

Člověk by si měl zvyknout na modlitbu s plnou silou a hlasem, který vzbuzuje úmysl připojit myšlenku k řeči, a s tváří 
obrácenou ke stěně, ráno i večer. Člověk by se neměl dívat na stranu od začátku modlitby  až do konce, a během opa-
kování chazana by měl sledovat  pozorně text v siduru, tj. v modlitební knížce, aby odpověděl „Amen“ s plnou silou 
na každé jednotlivé požehnání. A během čtení Tóry, by měl člověk poslouchat každý jednotlivý výrok ba´al koreho, 
podobně jako tak činí při čtení Megilat Ester o svátku Purim. Člověk by se měl chovat v synagoze jako němý  člověk, s 
nikým nerozprávět, a to se týká jak před modlitbou tak i po ní, dokud neodejde domů.

Nějak mi to nedá, abych vám na závěr neřekl, že cadikim, které rabi Elimelech z Liženska vychovával, ve své škole 
naučil  podílet se na životech žáků, jako např. organizovat jim svatby urovnávat jejich spory, pořádat sbírky na za-
placení jejich dluhů a výkupného; naučil je, jak radit zmateným, zneklidňovat spokojené, utěšovat ztrápené. Ližensk 
znamenal výměnu, sdílení, totální zúčastněnost. „Samota není řešení“, říkával rabi Elimelech. „Myšlenku je třeba 
izolovat, nikoli život.“ Člověk je stvořen proto, aby dával a přijímal, pomáhal druhým i přijímal pomoc od druhých.
Rabi Elimelech se staral o bezbranného chasida stejně jako o zasvěceného žáka. Jednoho poučoval, druhému dával 
praktické rady; základní program sestávající se ze sedmnácti bodů, vztahujících se ke každodenním činnostem. Pop-
isují se v nich věci, jak odolávat svodům rána, hříchům večera; jak překonávat melancholii a špatnou náladu. Ideje 
– to je věc cadika. Chasid potřebuje jednoduché odpovědi na otázky či na neobvyklé situace.
…a pokud byste se chtěli dozvědět více, zkuste se podívat do některé knihy o chasidské moudrosti, tento závěrečný 
odstavec najdete např. v knize Eliho Wiesela, Svět chasidů – portréty a legendy, kterou vydalo nakladatelství Sefer v 
roce 1996 v Praze.

Pro čtvrtletník Posel připravil: duchovní ŽOT Tomáš Pulc

Nakonec všichni Židé svolili a slíbili ručit jeden za všechny a všichni za jednoho a s ničím se nezaštiťovat (tj. 
nehledat nějakou ochranu proti vrchnosti), nýbrž znění této smlouvy a slibu naplňovat a zadosti jim činit.
Na uznání toho jsou připraveny dva stejně znějící exempláře a oběma stranami podepsány a zpečetěny. Stalo 
se 16. října 1668

Jan Adam Hrzán z Harasova

……dále pokračují zápisy stanov rozptýlených v pinkasu, v letech 1672 – 1730; k některým se možná někdy 
vrátíme v některém dalším čísle čtvrtletníku Posel.

Pro čtvrtletník Posel připravil: tp
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Robert Birnbaum
„Člověk je jako strom hluboko zasazený do teplé černé díry.“ Viktor Fischl, Kuropění

V letošním roce si připomeneme sto dvacet let od úmrtí Roberta Birnbauma. Rád bych ale napsal již dnes pár řádek a 
vzdal úctu tomuto synu reb Aarona Marcuse zc“l. Robertu Birnbaumovi.

Robert Birnbaum se narodil 25. 02. 1849 Aaronu Marcusi Birnbaumovi a jeho ženě Leie Birnbaum roz. Heller jako 
jeden z jedenácti dětí, které spolu měli. Rodina Birnbaum patřila mezi jedny z nejstarších židovských rodin v Tep-
licích. Váženými členy židovské komunity byly už jeho děd reb Friedmann Birnbaum 1774-1824, praděd reb Nathan 
Birnbaum 1745-1819 a nejstarší známý předek, reb Nathana Veit Birnbaum, anebo prastrýc reb Moritz Birnbaum, 
který se stal jedním z prvních Židů, kteří zasedli v městské radě města Teplic.

V roce 1876 spolu založil Robert Birnbaum se svým otcem Aaronem 
Markusem a s bratry Leopoldem, Friedrichem a Adolfem Birnbaumem 
továrnu na vlněné pletené zboží v Krupce – Nových Modlanech. Podnik 
nesl název Továrna na stávkové zboží v Nových Modlanech u Bohosudova, 
ve které byl ředitelem právě Robert Birnbaum. Areál továrny je zachován 
dodnes. V současné době je nevyužívaný.
Za svou odbornou činnost obdržel Robert Birnbaum titul c. k. komerčního 
rady. Byl též členem revizní komise Ústecko-teplické dráhy, a tak bychom 
mohli pokračovat dál a dál. Birnbaumové byly významnými mecenáši a pod-
porovali nejen židovské spolky v Teplicích a stavbu nové velké synagogy v 
roce 1882, tak např. podpořili vznik Teplického muzejního spolku v roce 
1894.

Na světlo B-ží po smrti c. k. obchodního rady Roberta Birnbauma vyšlo naje-
vo, jak je rodina zadlužena a že všechno jejich jmění se rozplynulo a zbyly jen 
velké dluhy. Šokovaná rodina zjistila, že vše, co vlastnila, musí prodat, aby 
byly umořeny dluhy po zesnulém c. k. komerčním radovi. Prodány tak muse-
ly být nejen továrny, ale i kočáry, koně či oba domy. Prodán byl gotický dům 
Morava v Teplicích a též empírová vila Margareta č. p. 171 v Bohosudově.

Obchodní rada a fabrikant Robert Birnbaum, býval velkým 
milovníkem luxusu a života. Život si uměl náramně užít tak jako 
žádný z velkoprůmyslníků v Teplicích. Býval častým hostem nočních 
podniků a barů nejen v Teplitz-Schönau, ale i jinde. Rád cestoval 
po celé Evropě. Po okolí jezdíval v kočáře se čtyřspřežím, což jak 
podotýká Mgr. Pavlína Boušková z Regionálního muzea v Teplicích 
a spoluautorka knihy Židovské osobnosti na Teplicku, bylo v té době 
jednoznačným vrcholem luxusu. V Teplicích Robert Birnbaum vlast-
nil nádherný pozdně gotický dům „Morava“, který stál na nároží Zá-
meckého náměstí a Dlouhé ulice v Teplicích, hned naproti Moro-
vému sloupu od Matyáše Bernarda Brauna. Gotický dům „Morava“ 
byl nejstarším dochovaným domem v Teplicích. Koupí tohoto domu 
si splnil pravděpodobně svůj sen a sen mnoha a mnoha dalších židů, 
kteří žili po staletí ve stísněných poměrech ghetta. Židé po staletí 
nesměli vlastnit žádnou nemovitost mimo ghetto.
Robert Birnbaum vlastnil též krásnou empírovou dvoupatrovou vilu 
Margareta č. p. 171 v Mariascheine tj. v Bohosudově. Zde rodina v 
podhůří Krušných hor trávila nejvíce času. 

Vila Margareta byla postavena v roce 1846 při hlavní cestě do Bo-
hosudova na obdélném půdorysu, s velkou zahradou, o jejich úpravu 
se staralo hned několik zahradníků. Fasáda vily Margareta byla zdo-
bena empírovými dekory. V roce 1958 byla vila Margareta zařazena 
do seznamu Památkové ochrany nemovitého kulturního dědictví. Ze 
seznamu památkově chráněných nemovitostí byl objekt vyškrtnut v 
roce 1985.  
Dnes oba objekty již nenajdete, pozdně gotický dům „Morava“ byl 
zbořen v roce 1904, aby na jeho místě, v následujících letech mohl 
být postaven moderní secesní rohový dům od architekta Gustava 
Jirsche, který vlastnila teplická židovská obec až do německé oku-
pace. Zde se nacházely reprezentativní prostory obce se zasedacím 
sálem a kanceláře.
Vila Margareta byla zbourána v 80,-tých letech 20. století, na jeho 
místě je dnes volné prostranství v rámci parku Herty Lindnerové.
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Čtyři nové kameny zmizelých v Kadani
V Kadani v letošním roce byly položeny další čtyři „Kameny zmizelých“ rodině Otty Ullmanna. 

Příběh Otty Ullmanna je příběhem Kadaňské křišťálové noci – neboť 10. listopadu 1938 došlo k vypálení kadaňské 
synagogy a k protižidovskému pogromu. Z fanatizovaní Němci v celém českém pohraničí rabovali židovské obchody, 
vyháněli z bytů židovské obyvatelstvo, které ponižovali a uráželi, a leckde sáhli i k násilnostem. V Kadani byl již 
dlouho dobu  trnem v oku německým nacionálním socialistům předseda židovské náboženské obce  Otto Ullmann, syn 
Eduarda Ullmanna ze Žďáru v Doupovských horách a jednoho ze zakladatelů novodobé kadaňské židovské obce. Otto 
Ullmann byl zvolen v roce 1932 předsedou místní židovské komunity, a v osudný den 10. listopadu 1938 v odpoledních 
hodinách ho národní socialisté s místními stoupenci Konráda Henleina přepadli a odvlekli do Krušných hor, kde ho v 
lese poblíž Černého Potoka u Vejprt střelou z pistole do hlavy brutálně popravili. Odtud pak bylo jeho tělo převezeno 
do Kadaně a pohřbeno na Novém židovském hřbitově v Kadani, žel židovský hřbitov v Kadani byl po druhé světové 
válce kompletně zdevastován, a dnes už prakticky neexistuje. Otto Ullmann se tak stal pravděpodobně první kadaňskou 
obětí fašistického Německa z rasových důvodů.

Otta Ullmann se v Praze oženil 17. dubna 1921 s Hedwigou Bullowa, která se narodila 24. dubna 1893. Slavnostní 
obřad a svatební hostina se konali v luxusním hotelu Bristol v Dlouhé třídě na Starém městě v Praze, který tehdy patřil 
židovské rodině Roubíčků. Manželé Ullmannovi měli dva syny, staršího Kurta, narozeného 8. ledna 1922, který se 
narodil Ullmannovým ještě v Žatci, a mladšího Alfréda čili Fredyho jak mu říkali doma a všichni jeho známí, který se 
narodil 14. srpna 1926 manželům už v Kadani.

Ullmannovi obývali prostorný dům na nároží někdejšího Josefského náměstí čp. 429 na Novém Městě v Kadani, který 
zakoupil otec Otty Ullmanna Eduard Ullmann, dnes je náměstí přejmenováno na Studentské náměstí a dům, který zak-
oupil Eduard Ullmann i s přilehlým hospodářským dvorem, je už zbourán.

Ottova manželka Hedwiga ze strachu raději již 14. listopadu 1938 uprchla i se syny z Kadaně do Prahy. Nakonec se 
usadila v Počáplech u Králova Dvora na Berounsku kousek od svého rodiště.
27. února 1942 byla Hedwiga se svým mladším synem odvezena z kladenského shromaždiště do Terezínského ghetta 
transportem Z a odtud byla deportována transportem s označením Ab i s mladším synem Fredym 17. března 1942 do 
ghetta Izbica na polském okupovaném území. Starší syn byl zařazen do transportu AAb-Kolín 5. června 1942 a poté 
zařazen do transportu 6. září 1943 Auschwitz-Birkenau, kde byl při selekci po příjezdu transportu s označením Dl po-
slán rovnou z rampy na smrt do nechvalně známých osvětimských plynových komor.

„Čest jejich památce.“

Položení čtyř „Kamenů zmizelých“ se v pondělí 20. listopadu 2023 zúčastnili na Studentském náměstí u zastávky 
autobusu za Židovskou obec Teplice předseda ŽOT Michael Lichtenstein, člen představenstva ŽOT Vitalij Makonda a 
duchovní ŽOT Tomáš Pulc, za město Kadaň byl přítomen starosta Mgr. Jan Losenický a Petr Hlaváček. Po proslovech 
starosty města Kadaň, předsedy ŽOT a kadaňského historika Petra Hlaváčka přednesl duchovní ŽOT žalm 91 a modlit-
bu El male rachamim. Pietní akce se též zúčastnili žáci místního gymnázia. Všem za jejich účast  a podporu děkujeme.

Pro čtvrtletník Posel připravil: kadaňský historik a velký patriot Města Kadaně Petr Hlaváček ve spolupráci s ducho-
vním ŽOT 

Robert Birnbaum zemřel 15. 12. 1903, a  tři dny na to bylo jeho tělo uloženo k poslednímu odpočinku za velké účasti 
smutečních hostí, kteří se s ním přišli rozloučit na Novém židovském hřbitově v Teplicích. C. k. komerční rada Rob-
ert Birnbaum zanechal po sobě vdovu Helenu (hebr. jménem Sara) rozenou Fleck. Helena Birnbaum, se již znovu 
neprovdala, po zbytek života žila jako vdova v ústraní v malém bytě v dnešní ulici U nádraží č. 11. Dne 27. 11. 1942 byla 
poslána transportem XIX/3, č. 76 z Ústí nad Labem do Terezína. Zde zemřela po devíti dnech 6. 12. 1942 na selhání 
organismu ve věku 82 let.
S Helenou měl Robert Birnbaum dva syny, Ottu a Herberta Moritze Birnbauma a dvě dcery. Mladší z dcer byla Herta, 
provdaná za Maxe Blocha a starší Marie se provdala za Rudolfa Katze.
Helen Birnbaum, byl před domem v ulici U nádraží č. 11 v roce 2021 odhalen Židovskou obcí v Teplicích kámen 
zmizelých tzv. Stolperstein.

Pozůstalí nechali Robertu Birnbaumovi na Novém židovském hřbitově v Teplicích postavit jeden z nejkrásnějších 
náhrobních kamenů. Masivní nápisová deska z černé žuly je orámovaná secesními motivy růží. Náhrobek vyrobil 
kamenosochař Paul Hempel z Dresden-Blasewitz.

„Čest jejich památce.“

Jak už bylo zmíněno výše: v článku byly použity citace z knihy Židovské osobnosti Teplicka, vydané spolkem Ulpan 
Teplice v roce 2019. Fotografie vily Margarety je použita z kartotéky NPÚ.
Pro čtvrtletník Posel připravil: tomš69
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Společný šabat za mír pro Izrael 
v Karlových Varech s teplickou židovskou obcí

Vše, co člověk dělá výhradně s nezištným zaměřením na Boha, je podle bývalého karlovarského rabína Dr. 
Ignátze Zieglera náboženské.  Náboženství je „zažitá metafyzika, nemyslitelné jako jistota, nadpřirozeno jako 
událost, život v neskutečném, ale pravdivém světě.“ Náboženství není nic jiného než spojení lidské duše s 
Bohem v naprostém odtržení od světa a v úplném sebevědomí. Za tímto účelem se v judaismu v průběhu jeho 
vývoje vyvinuly čtyři formy: obřad, modlitba, studium halachických textů a studium mravní etiky. Nelze říci, 
že jedna je cennější než druhá: v judaismu jsou tak spojeny, že jedna bez druhé se zdá téměř bezcenná. Ale 
zatímco rituál, modlitba a do jisté míry i výzkum Božího slova si dodnes zachovaly svůj význam a hodnotu 
pouze ve spojení s Bohem, mravní svět se postupně odděloval od náboženství, emancipoval se.

…a přece mravní svět, naše mravní jednání, jsou též nábožensky cenné a také samy o sobě činí lidstvo šťastným, 
když jsou vždy prováděny směrem k Bohu.  Vidět morální doktrínu samotnou jako konečný cíl náboženství 
znamená neznat ji.  Toto je na konci 19. století, osvícenství, humánní šosáctví.” Pokud propaguji charitativní 
dílo, protože tím pomáhám svým bližním, pak to může být podle vulgárního použití čin, který se líbí Bohu. Je 
to skutečně náboženské pouze tehdy, když v okamžiku činu zapomenu na sebe a povznesu se k Bohu a udělám 
to jen pro Boha. Jen tehdy je to možné.

Na úvod jsem vybral malý úryvek z knihy karlovarského rabína Prof. Dr. Ignátze Zieglera „Die sittliche Welt 
des Judentums“ vydané W. M. Kaufmannem v Leipzigu v roce 1924.

Ve dnech 3. - 4. listopadu 2023 se konal v Karlových Varech společný šabat Židovské obce v Teplicích s kar-
lovarskou židovskou obcí. Společný šabat naplánovali oba duchovní obou obcí reb Chaim Kočí a Tomáš Pulc, 
jako projev solidarity se Státem Izrael, který je teď ve válce s palestinskou teroristickou organizací Hamás. Vše 
co jsme chtěli vykonat a vykonali nechť je bráno jako dobrovolný dar našemu B-hu nechť opět nad Izraelem 
zavládne mír.

Na úvod byly zapáleny dvě šábesové svíce v modlitebně a pronesené první požehnání nad šabatovými světly 
s přáním, nechť nás chrání od všeho zlého a přinese nejen nám kýžený klid a mír. Zapálení šabatových světel 
se ujala nejstarší dcera reb Chaima Chany Feige, pro ostatní ženy byly přichystány v „ezrat našim“.  Po nich 
zazněla slova odpolední modlitby „Ašrej jošvej“, kterou pronesl před plnou synagogou chazan FŽO Dan-
ny Vaněk, který přijel společně s teplickou obcí. Reb Chaim Kočí všechny přítomné srdečně přivítal a poté 
přistoupil k chazanskému pultíku, aby uvedl mezi nás královnu Šabat, tak jak se zpívá v písni na erev šabat v 
„Lecha dodi“ a všichni přítomní se mohli v klidu ponořit do sváteční atmosféry. Večerní modlitbu aravit vedl 
opět chazan Danny Vaněk. Poté byli všichni pozváni k svátečně prostřenému stolu, v ženské části karlovarské 
synagogy. Šábesové chaly upekl šámes synagogy reb Pinches Rubín, a mezi námi, málo kde jsem jedl lepší 
chaly než zde ve Varech. „Kol ha-kavod.“ V průběhu večera zazněla i krátká draša k týdennímu čtení paraši 
Vaera, kterou pronesl duchovní karlovarské obce.  Po birkat hamazon, požehnání po jídle se ještě sedělo a čile 
debatovalo.

Členové židovské obce Teplice, pak byli ubytováni v podkrovních hostinských pokojích v Bezručově ulici č. 8, 
kde ŽOKV sídlí.

Ráno v 9. hod. začala ranní šabatová bohoslužba s minjanem na čas. „Psukej de zimra“ vedl reb Chaim Kočí a 
po psukej de zimra se chazanského pultíku chopil chazan FŽO reb Danny Vaněk, který též zastal funkci ba´al 
kore. Pergamenový svitek Tóry navinutý na Stromech života, hebr. Ec chajim, ze svatostánku vyjmul šámes 
synagogy reb Pinches. První aliji získal Roš kehila ŽOT Zelig ben Benjamín Zeev, druhou aliji obdržel dlouho-
letý bývalý předseda ŽOKV Pavel Rubín, třetí byl vyvolán reb Chaim ben Geršom Efraim z Teplic, poté byl 
vyvolán vážený člen karlovarské obce a pátou aliji obdržel reb Gideon ben Demi, šestou a sedmou aliji získali 
opět členové hostitelské obce. Všichni vyvolaní získali mišeberach, tj. požehnání. Závěrečné čtení týdenního 
oddílu, bylo svěřeno chazanu Danny Vaňkovi, který přečetl malý úsek zvaný Maftir.

Hagbe byla svěřena duchovnímu ŽOKV reb Chaimu ben Avraham a glile duchovnímu ŽOT reb Tovjemu ben 
Avraham. Po vyzdvižení svitku Tóry a jeho ustrojení, přečetl chazan FŽO Danny Vaněk haftaru z Druhé knihy 
královské 4,1 – 37, tak jako máme dle tradice na šabat přidanou druhou sváteční duši, tak máme dle naší tra-
dice přidané i čtení z prorockých knih, které se pojí, k právě k té sváteční duši. Na závěr, těsně před tím, než 
byl svitek Tóry vrácen do svatostánku, zazněla i modlitba za Stát Izrael.
Po uložení svitku do svatostánku následovala modlitba musaf.
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Vše se zvládlo ještě před dvanáctou hodinou. Po poledni byl už opět slavnostně prostřený stůl, s druhou 
šábesovou seudou. Reb Pinches uvařil hovězí guláš a nebyli bychom to v Karlových Varech, kdybychom neo-
chutnali i karlovarský knedlík. Opravdu byl výborný. Po ranní modlitbě, se někteří šli projít po karlovarské 
kolonádě, anebo využili čas k odpolednímu spánku a klidu na pokoji.

Neboť šabat slovy rabína Abrahama J. Heschela upomíná na dva světy – tento svět a svět budoucí: je tudíž 
příkladem obou světů. Neboť šabat, to je radost, svátost a odpočinek; radost je součástí tohoto světa, svátost 
a odpočinek náleží světu budoucímu.
Citace pochází z knihy: Abrahama J. Heschela – Šabat, a jeho význam pro současného člověka. Vydalo nakla-
datelství Portál v roce 2023

Na odpolední bohoslužbu se minjan už nepodařilo sestavit, tak se všichni pomodlili sami, aby pak mohli 
zasednout k seudat šlišit tj. k třetí šábesové hostině. Poté se už den začal rychle chýlit ke konci, a než nastal 
čas ma´arivu, duchovní ŽOKV reb Chaim, pronesl krátkou drašu a všem přítomným poděkoval za jejich účast 
na společném šabatovém projektu ŽOKV a ŽOT.
Snad se nám podaří úspěšnou akci vbrzku opět zopakovat.

Společného šabatu se za ŽOT zúčastnily M. Lichtenstein, T. Pulc, V. Makonda, A. Brinzanik, D. Vaněk, J. Au-
gustová s manželem Petrem a na zvláštní pozvání duchovního ŽOT, přijela slečna I. Malenčíková, která byla 
ubytovaná na Staré louce v samém centru Karlových Varů, v hotelu Palacký, který je na kolonádě, na dohled 
od proslulého hotelu Pupp.

Na závěr bych rád poděkoval paní předsedkyni Ráchel Novotné za vřelé přijetí na karlovarské židovské obci, 
šámesu Pinchesu Rubínovi a jeho pomocnicím za skvělá tři šábesová jídla a též duchovnímu ŽOKV Chaimu 
Kočímu za skvělý duchovní zážitek a též Ústeckému kraji za finanční podporu celého šabatu.

Pro čtvrtletník Posel připravil: tomaszot

Pár řádků k uplynulé paraše Toldot, pro všechny ty nevěřící Tomáše, kterých je mezi námi 
ještě pořád dost a dost; - tentokráte z repertoáru pěveckého souboru Mišpacha

Bylo – nebylo, v jednom břichu se spolu přela dvojčata; První se druhého zeptalo: „Věříš na život po porodu?“ 
„Určitě. Po porodu něco být musí. Možná jsme tu hlavně proto, abychom se připravili na to, co bude pak.“ 
„ Blbost, žádný život po porodu není. Jak by vůbec mohl vypadat?“ „To přesně nevím, ale určitě tam bude 
víc světla, než tady. Třeba budeme běhat po svých a jíst pusou.“ „No to je přece nesmysl! Běhat se nedá. A 
jíst pusou, to je úplně směšné! Živí nás přece pupeční šnůra. Něco ti řeknu: Život po porodu je vyloučený – 
pupeční šnůra už je teď moc krátká,“  „Ba ne, určitě něco bude. Jen asi bude všechno trochu jinak, než jsme 
tady zvyklí.“ „Ale nikdo se přece odtamtud po porodu nevrátil. Porodem prostě všechno končí. Strašný řev 
a šmitec. A vůbec, život není nic, než vleklá stísněnost v temnu.“  „No, já přesně nevím, jak to bude po po-
rodu vypadat, ale každopádně uvidíme mámu a ta se o nás postará.“ „Máma? Ty věříš na mámu? A kde má 
jako podle tebe být?“ No přece všude kolem nás! V ní a díky ní žijeme. Bez ní bychom vůbec nebyli.“ „Tomu 
nevěřím! Žádnou mámu jsem nikdy neviděl, takže je jasné, že žádná není.“ „No ale někdy, když jsme zticha, 
můžeš zaslechnout,  jak si zpívá, nebo cítit, jak hladí náš svět. Víš, já si fakt myslím, že opravdový život nás 
čeká až potom…“

V neděli 19. listopadu 2023 se pak konala 
na karlovarské obci, s chupou, ketubou a 
svatebním veselím završeným „ševa brachot“, 
židovská svatba Ráchel a Mordechaje Novot-
ných. Svatební obřad vedl karlovarský chazan 
a duchovní reb Chaim Kočí. „Mazal tov!“

Jelikož se pomalu blíží svátek světel „Cha-
nuka“, který nás pomalu vyvede ze tmy do 
světla, je toto hezká závěrečná tečka. Děkuji 
všem, kdo nás pravidelně čtete a sledujete 
dění na naší malé židovské obci v Teplicích. 
Toda raba.

Chanuka sameach „5784“ všem našim 
čtenářům!
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Jak jsme Vás již vícekráte informovali, Židovská obec Teplice  v jednotlivých etapách připravuje rekonstrukci naší syna-
gogy v Lounech.
V roce 2022 jsme provedli chemické ošetření krovů a půdních prostor specializovanou firmou, v roce 2023 jsme proved-
li průzkum sklepení pod synagogou v Lounech ( viz přiložená zpráva)  a v roce 2024 budeme pokračovat výměnou 
střešních prvků synagogy.
Děkujeme firmám, které odvedly kvalitní práci  zejména firmě Ekostav a.s. Praha , firmě KS Sankro s.r.o.Jihlava, NPÚ 
Ústí nad Labem, úřednicím Města Louny a  dalším organizacím.
O synagoze v Lounech se více dočtete v Roš Chodeš č.11/2023 v článku autora Jiřího Daníčka.
 

Závěrečná zpráva pro akci  „Průzkum sklepení pod synagogou v Lounech“ 

Tato akce proběhla v časovém rozmezí od 12. 09  do 4. 10. 2023. 
Bylo realizováno zpřístupnění sklepních prostor pod synagogou likvidací zazdívek vstupů a jejich zprůchodnění, 
odstranění suti ze sklepních prostor II. PP  vč. odvozu a uložení na skládku.
Následně byl proveden monitoring přítomnosti pramenné vody ve sklepních prostorách vč. Tamní jímací studny.  ( viz 
Protokol o čerpání a měření vody v této studni ze dne 27. 09. 2023 )
Voda ve studni o objemu 1,8 m3 byla do dna odčerpána a následně byl naměřen pramenný přítok o vydatnosti 0,23 m3 
za 24 hod ( 9,5 l / hod. ).   Tento stav bude nutno pravidelně kontrolovat.   
V případě zjištění nadměrného množství vody ve sledované studni, bude nutno tuto vodu intervalově odčerpávat.
Dále byl provedena prohlídka sklepního zdiva a především  vestavěných opěrných pilířů. Tyto nevykazovaly v průběhu 
hloubení kontrolní šachty žádné rozměrové  odchylky. Nicméně další pravděpodobné změny bude nutno monitorovat 
pomocí kontrolních bodů.
Východní část synagogy, pod kterou se nacházejí zmiňovaná sklepení, bude vzhledem k progresivním prasklinám v kon-
strukci stěn fasády  nutno zpevnit pomocí stahovacích ocelových táhel, jako je tomu u hlavní části synagogy, ve které se 
nachází převýšený prostor.
Dle následného geotechnického vyhodnocení bude nutno též sanovat základové zdivo východní i  severovýchodní strany 
synagogy pomocí pilotáže. Typ pilotáže  bude stanoven geostatickým  výpočtem.
Všechny tyto vyjmenované sanační postupy bude dle dostupnosti dalších finančních prostředků  třeba realizovat v co 
nejkratším časovém horizontu.
Právě dokončená revizní šachta bude sloužit k pravidelnému monitoringu popsané situace ve sklepeních pod synag-
ogou.  Přemístění této revizní šachty do prostoru za synagogou vedle severního vstupu bude reálné v okamžiku cel-
kové rekonstrukce této synagogy. 

Děkujeme organizacím, které spolufinacovali celou časově náročnou akci. Jednalo se  o Česko- německý fond bu-
doucnosti, Nadační fond obětem holokaustu, Ústecký kraj, Město Louny, Nadace Židovské obce Praha, Židovská obec 
Teplice, Michael Lichtenstein, Ivo Suslik Ing.arch

paní Čapková Lenka, nar. 04.11. - 45 let
pan Jiří Merta, nar. 04.12. - 30 let
paní Alice Sikytová, nar. 5.12. -  59 let

Narozeniny členů Teplické židovské obce

• Projektu  synagoga v Lounech  2.etapa   ( viz samo-
statný článek).

• Projektům NFOH, dokončením údržby hřbitovů  v 
majetku ŽO v letošním roce.   

• Organizaci duchovních svátků  ve 4. čtvrtletí 2023.
• Přijímáním nových členů do ŽO Teplice.
• Kontrole nájemních smluv uzavřených pro rok 2023.
• Činnosti soc. pracovnice v projektu Claims Confer-

ence a odborném sociálním poradenství.
• Aktivitám spojených s běžnou každodenní činností.

Zprávy z představenstva
Představenstvo se na zasedáních zabývalo běžnou agen-

dou a organizací života na obci zejména:

Ad mea veesrim šana  
přeje celá teplická židovská obec


